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ÉVKÖZI 15. VASÁRNAP                             C év              1– 4 oldal 

 

Olv.: Mtörv 30,10-14 – Kol 1,15-20 – Lk 10,25-37 

Az irgalmas szamaritánus   
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
  

Szentmise bevezetése 

 

Hozzád sóhajt a lélek Urunk!  
Hozzád vonz az igaz szeretet!  

Hozzád jöttünk, eléd borulunk! 

 

Kedves Testvérek! Ha ezzel az énekkel ilyen nagy hangot adtunk ennek az igazságnak, akkor 
gondoljunk arra is, hogy Isten hív bennünket! Kérdezzük meg magunktól:  
 

Mennyire belső az elkötelezettségünk  
Isten irányában, Isten ügye felé? 

Ezt a szentmisét meghalt Irén édesanyáért ajánljuk fel! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Nem azért jövünk ide a templomba, hogy rövidke időt töltsünk itt, aztán 
úgy menjünk tovább, mintha meg se szólítottak volna bennünket! Vasárnapról-vasárnapra az 
életünk fő kérdései kerülnek elő! Isten minden alakalommal újra és újra megszólítja az 
embert, mert 

Isten aggódik értünk! 

Istennek fontos a mi életünk! 

 

Hallottuk, egy törvénytudó csapdát állított Jézusnak. Ez a törvénytudó is az élete miatt 

aggódott, ha aggódott, az élete kérdése foglalkoztatta, izgatta. Ma ezt másképpen mondják, 
azzal foglalkoznak az emberek, hogy van-e jövőképe valakinek. Ez a kérdés is az életünkről 
szól! Régen sokkal egyszerűbben válaszoltak erre a kérdésre! Az embereknek akkor nem is 

volt jövőkép problémája, ma van, mert ki mondja meg a választ?  
 

A világ kiiktatta Istent a világból! Isten nincs! Ki mondja meg akkor, hogy mi az igazság? A 

civilek? A civilek, akiknek isteni törvényeik nincsenek! A civilek, akik a társadalmi 
törvényeket is nagyon kritikusan nézik és úgy gondolják, hogy ők mondják majd meg, hogy 
az embernek mire van szüksége. Ez semmi bizonyosságot nem hoz az emberek számára!  
 

Régen a válasz egyértelmű volt: 
A végett vagyunk a világon,  
hogy Istent megismerjük, neki szolgáljunk,  
ezáltal üdvözüljünk, vagyis a mennyországba jussunk!  

 

Végül is erről van szó! Mi határozza meg az életünket?  Abban a világban, amikor ez válasz 
volt, akkor az emberek számára az élet az folyamat volt. Ma ki teszi fel ezt a kérdést: 

 

Mit kell tennem, hogy elnyerjem az örök életet? 

Az élet az folyamat, ennek az életnek folytatása az örök élet! 
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Tehát a folytatás olyan, amilyen a mostani életünk! Csakhogy a hitetlen számára ez a mostani 
élet ilyen szempontból szóba sem jön. Esetleg aggódik, amikor közeledik a vég, hogy mi lesz 
utána? De nem életre gondol! Alapvetően arra gondol, hogy bedobnak egy gödörbe, vagy 
elégetnek már itt a földön. 
 

Az életünkről van szó 
Jézus az életünkről gondolkodik és rólunk akar gondoskodni, egyben látja az életünket! Jézus 
mindenképpen abban a misztériumban nézi az életünket, hogy a halállal nincs vége 
mindennek! Jövőkép kérdése ez! Milyen a mostani életünk? Szokták mondani: amilyen az 
életünk, olyan a halálunk! Amilyen az életünk, olyan a folytatás! Igen sokszor ezt kritikusan 

hallgatják a templomban összegyülekezett emberek is. Akkor mit várjunk azoktól, akik ide 
sohasem teszik be a lábukat, az életük őket is izgatja, aggassza! 
 

Mit kell tennünk, 
 hogy Isten akarata szerinti emberi életet éljünk? 

 

Ma így kell feltenni ezt a kérdést! Aki számára fontos a válasz, az már jól tájékozódik! 
Akinek nem fontos a válasz, az ne hallgasson meg semmit, mert minek? Csakhogy nem lehet 
közömbösen nézni a mostani életünket sem, hiszen együtt élünk hívők és nem hívők, 
különböző világnézeteket valló emberek. Szenvedünk egymástól, vagy örülünk egymásnak! 
Egymás ellenére, vagy egymásért élünk! 
 

Mit kell tennünk, hogy emberhez méltó életet éljünk 
Amiről itt szó van, ami a válasz, az emberi válasz! Olyan válasz, amit ha valaki nem vesz 

figyelembe, az nem tud a másik emberért élni! Ne áltassuk magunkat! A legnagyobb 
nihilisták, közömbösök mellüket döngetve mondják, hogy ők micsoda szeretetben élnek az 
emberekkel. Legyünk óvatosabbak! 
 

Jézus a választ két lépésben adja meg 

 

A válasz első része: a törvény 
Az ószövetségi Szentírásban le van írva a törvény! Ez titokzatos szó ma számunkra, mert mi 
haragban vagyunk a törvénnyel! Az embernek mindig voltak fenntartásai azzal, amit a 
törvény behatárol! A törvény korlátokat jelent, szabályozni, alakítani akarja az életünket! Az 
embernek mindig is volt, van és lesz bizonyos averziója a törvénnyel szemben!  
 

De mi van, ha az ember törvényen kívülinek, törvény felettinek gondolja magát? Ma ezt így 
mondják: ügyes. Mit lehet kezdeni az ügyeskedő emberekkel? Hogyan lehet velük együtt 
élni? Mit kell tennem, hogy emberhez méltó életet éljek? Jézus visszakérdez a törvénytudó 
felé, visszakérdez felénk: Mit mond a törvény? Az ószövetségi törvényt hallottuk:  
 

Szeresd Uradat, Istenedet 

teljes szívedből, teljes lelkedből, minden erődből, minden elmédből, 
felebarátodat úgy, mint önmagadat! 

 

Jézus erre azt mondja a törvénytudónak: Tökéletes a válasz, tedd ezt és élni fogsz! Kedves 
Testvérek, tessék ezt tenni és teljes életet élhetünk! Mit keresünk, ha ez nem jut el hozzánk? 

  
A törvény az izraelitának ajándék volt. Ezt nem szabad elfelejteni! A törvényt az az Isten 
adta, aki kiszabadította őket a szolgaságból! A törvény felszabadította a szív érzéseit! A 
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törvény szeretetre, Isten iránti szeretetre és ember iránti szeretetre hangolta az embert! Ez a 
törvény nem kötötte gúzsba a vágyainkat, szárnyat adott az álmainknak! 
 

Itt van a nagy különbség  
Ha válaszolni akarunk ma: mi emberek az e világi törvények esetén a minimumot keressük. 
Mi az a legkevesebb, amit még meg kell tenni? A minimalistákkal semmire se lehet menni! 

A szeretet törvénye a maximumot keresi! A szeretet törvényéből élő ember maximalista! Mi 
az a legtöbb, amit az ember tehet azért, akit szeret? Csak a maximalistákkal mehetünk 
valamire! 

 

Itt a válasz egyik fele! Régen, ezer évekkel ezelőtt megíratott, a zsidók ebből éltek! Mi, akik a 
hiten nőttünk fel, sok szempontból tudtunk élni ebből. A szeretet törvénye nem minimalista, 
hanem maximalista! A válasz egyszerű! 
 

A második része a válasznak: az irgalmasság 
Ez belevág az ez évi irgalmasságról szóló gondolataink világába! Jézus elmond egy történetet, 
- ez a válasz második része - ez a történet az irgalomról szól!  
 

Tehát mit kell tennem, hogy emberhez méltó életet éljek? 

Légy irgalmas! 

 Ennyi! Nem kell tépelődni! Légy irgalmas! 

 

Jézus elmondja az irgalmas szamaritánus történetét, számtalanszor hallottuk. Itt kiderül, hogy 
milyen sértődötté vált ez a törvénytudó, amikor Jézus visszakérdezett.  
 

Megsértődött, vissza is kérdezett ő is: Ki az én felebarátom? Jól tudta ő!  
A zsidóság életében egyértelmű volt: felebarátom a fajtánkhoz tartozó!  
 

Tudta ezt a törvénytudó! A zsidóságban is voltak különböző felfogások, hogy ki mindenki a 
felebarátom még. Kicsit a prozelitáknak helyet adtak a felebarátok körében. A zsidóság 
gondolkodása nagyon leszűkült volt: a saját népére vonatkozott!  

 

Én nagyon megelégednék,  
ha ilyen leszűkült lenne a mi gondolkodásunk is!  
Legalább a saját népünk tagja a felebarátunk lenne!  
Legalább egymást kedves magyar testvérek ne mocskoljuk!  

Legalább egymás ellenére ne legyünk mi magyarok! 

 

Ki a felebarátom? Ezt a törvénytudó tökéletesen tudta! Itt van egy perspektívaváltás! A 
törvénytudó úgy gondolta, az a felebarátja, akit ő felebarátjának tart!  
 

Itt van a jézusi perspektívaváltás! 

Jézus azt mondja:  
Középpontban a bajbajutott ember van! 

 

Nem azt kell kérdezni, hogy ki a felebarátom,  
hanem én kinek vagyok a felebarátja?  
Itt a törvénytudó egész gondolatvilága összeomlott!  

 

A te felebarátod az, aki bajban van! 
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Ezzel foglalkozz kedves törvénytudó! 
Ezzel foglalkozz kedves magyar ember! 

Ezzel foglalkozzon minden ember,  

ha emberhez méltó életet akar élni!  
Aki az örök életre el akar jutni! 

 

Felebarátom az, aki bajban van! Mikor élek emberhez méltó életet? Mikor járom az élet útját? 
Amikor irgalmas szívvel, irgalmas lélekkel viseltetem a bajban lévő irányába! Istenes Szent 
János atyánk csodálatos gondolata, egész életének a mottója: a szív parancsoljon, mert jól 
csak a szívével lát az ember!  

Mi az utunk?  

A szív által parancsolt út! Ez az irgalom útja! 

Legyetek irgalmasok, amint a ti mennyei Atyátok irgalmas! 

 

Milyen az irgalmas szívű ember? Szívével lát! Jól csak a szívével lát az ember, mondja 
Exupéry, a kis herceg írója. Aki az élet útját járja, az észreveszi a másikat, az lehajol a 
másikhoz, az fölemeli a másikat és nagylelkű! Tessék elgondolkodni ennek az irgalmas 
szamaritánusnak a gesztusain! Erről szól: észreveszi, lehajol, fölemeli és gondoskodik róla! 

 

Mit kell tennem, hogy éljek? 

Mit kell tennem, hogy éljek olyan életet, 
amely élet békét ad a szívemnek? 

 

Itt a válasz! Milyen a jövőképed? Itt a válasz! Miért tépelődnek az emberek? Mert ki akarnak 
bújni, mint ez a csapdát állító törvénytudó! Minimalisták és olcsón meg akarják úszni az 
életet! 

Az élet titkáról van ma is szó! 

Jézus felülvizsgálja a mi egész gondolkodásunkat! 

Perspektívaváltásra van szükség! 

Akinek van bátorsága, tegye meg! 

 

+  A M E N  + 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Isten áldását kérjük szándékainkra, életutunkra! Ne feledkezzünk meg 
arról, hogy ez a törvénytudó ugyan hamis szándékú ember volt, de azért pontosan tudta: ha 
valahova el akar jutni, azért valamit tenni kell!  
 

Mit kell tennem? 

 

Isten áldását azért kell kérnünk, mert mi feje-tetejére állított világban élünk! Itt mindenki azt 
kérdezi: Mit kell tanulnom, milyen képzésben kell részt vennem?  
 

Holott a cselekedeteinkről van szó! 
 

Isten áldását vigyük el az embereknek! Isten áldását kérjük most azokra is, – ez kicsit másfelé 
tekint – akik nyaralnak, pihennek! Jóisten adjon nekik jó alkalmakat, hogy valóban testileg, 

lelkileg felfrissüljenek és gazdagodjanak! 
 


